

Mødereferat i Strategisk Forums arbejdsgruppe

den 17. januar 2023 kl. 13-15

Deltagere:

Jesper Hansen (JH), Svendborg Museum
Kasper H. Søsted (KHS), Museum Lolland-Falster
Mads Ravn (MR), VejleMuseerne
Mikkel Kiildsen, Viborg Museum

Afbud:

Ingen

Referent:

KHS

Dagsorden:

1. Opsamling på mødet i Odense
2. Hvad er næste tiltag, og hvordan arbejder vi med?
3. Planlægning af møderække
4. Evt.

Ad 1.

Drøftelsen af punktet tog udgangspunkt i de tre indsatsområder, som blev besluttet af de museer, der deltog i årsmødet i Odense den 3. november 2022:

- Bopladsområderne og deres marginalområder
- Proveniensanalyser på forskelligt materiale
- Forankring af data og deres tilgængelighed

Der var på mødet enighed om, at arbejdsgruppen i første omgang koncentrerer sig om indsatsområdet vedrørende **forankring af data og deres tilgængelighed** bl.a., fordi det er et emne, der dækker problemstillinger på tværs af museerne uanset, hvad de ellers fokuserer på ift. forskning, indsamling m.m. Desuden er det et område, som SLKS (jf. det seneste Arkæologiske Årsmøde) også har fokus på.

Ifølge indsatsområdet var der en principiel drøftelse af, hvordan intentioner vedrørende udarbejdelse af fælles standarder for registrering, platforme m.m., som skal øge tilgængeligheden, omsættes til handling. Centralt i den forbindelse er spørgsmålet om, hvor eksisterende og kommende databaser m.m. forankres, finansieres og fremtidssikres. - Er en statslig opgave og ansvar (dvs. SLKS) eller ligger forpligtelsen hos museerne.

På mødet var der enighed om, at udgangspremisen er, at det er en statslig opgave, men, at museerne er nødt til at tage konkrete initiativer bl.a. i forsøget på at få fremdrift i processen.

JH foreslog, at der udarbejdes og rundsendes et spørgeskema, som vha. få spørgsmål skal afdække museernes holdning til og behov for udvikling af fælles platforme, der forankrer og tilgængeliggør data.

I forbindelse med drøftelsen af spørgeskemaet var der enighed om, at det er vigtigt, at ønsket om øget tilgængelighed ikke fører til, at der udvikles databaser, hvor man forsøger at registrere alt om alt.

Fokus bør i første omgang være på de data og rapporter, som museerne køber fra eksterne leverandører (primært i forbindelse med naturvidenskabelige undersøgelser). JH beskrev i den forbindelse en simple databasestruktur ift. registrering af proveniens (NB! Specifikke forskningsspørgsmål kræver specifikke oplysning og registrering, hvorfor de ikke kan være grundlag for en fælles struktur).

Der var også enighed om, at museerne skal spørges om, hvorvidt de har interne databaser, som kan være relevante at bringe i spil eller blive inspireret af ifm. en eventuel fællesløsning. Andre inspirationssteder er Moesgaards arbejde med en naturvidenskabelig database, AMS-laboratoriets database samt flere initiativer i Norge.

Endelig var der enighed om, at SLKS skal inddrages. Det skal bl.a. afklares, om FF kan bruges som platform, i forbindelse med fastsættelse af minimumskrav samt økonomi.

Eftersom der var bred opbakning blandt de deltagende museer på det stiftende årsmøde til at prioritere analyser i relation til indsatsområdet **Proveniensanalyser på forskelligt materiale**, opfordrer arbejdsgruppen til, at analysearbejdet foretages uafhængigt af arbejdet med at etablere en fælles platform til registrering af analysedata.

Ad. 2.

På mødet blev der lavet et foreløbigt udkast til spørgeskema med følgende spørgsmål:

- Hvor stort et problem er det, at SARA og MUD ikke er integreret?
- Vil det være en gevinst, hvis eksterne rapporter bliver søgbare på basisoplysninger?
- Arbejder I med lokale databaser? – Hvad omfatter de?

På næstkommende møde gøres spørgeskemaet færdigt således, at det kan sendes ud.

KHS skriver til Morten (SLKS) mhp. at få en drøftelse af forankring og tilgængelighed.

Ad. 3.

Næste møde holdes via MicrosoftTeams den 6. februar kl. 9-10

Ad. 4.

Kort drøftelse af vidensdeling vedrørende naturvidenskabelige metoder. MK tjekker op på NatArk.